

Moreover, the processes of globalization and regionalization involve competition not only among firms but also among *policy systems*. As the world economy becomes more integrated, Canada's policy systems, including macroeconomic and social policies, will need to be competitive and coherent in order to attract investment from increasingly "global" multinational corporations, including those currently based in Canada.

Finally, it should be noted that the idea of powerful economic blocs dominating a polarized world is not new. At this time, when the world is still dealing with the effects of the dissolution of one of the most insular trading blocs in modern history, the Soviet Union and the COMECON, it is important to remember that economic systems are not static. It was not long ago that the popular literature was examining the implications of a bi-polar world centred around the U.S. and the Soviet Union, with the USSR set to outshine the U.S.'s productive capacity. Although it might appear evident that tri-polarization is emerging today, as yet the trend is neither so robust nor so exceptional that the shape of the world economy fifty years hence can be predicted with certainty. Although tri-polarization might indeed be the way of the future, policies should remain flexible enough to respond to unforeseen changes.

Résumé

Certains voient la formation de blocs économiques régionaux comme une menace potentielle à la libéralisation multilatérale et aux nations commerçantes moins influentes comme le Canada. Toutefois, la polarisation croissante de l'économie mondiale autour de la « triade » États-Unis, Union européenne et Japon n'est peut-être pas aussi accentuée qu'on pourrait généralement le croire malgré la régionalisation accrue des politiques observée en Europe, et plus récemment, en Amérique du Nord. De plus, la régionalisation - même marquée - de l'économie mondiale ne menace pas nécessairement la mondialisation ou le multilatéralisme.

Après avoir examiné les questions de l'émergence de blocs économiques régionaux et des effets potentiels de l'intégration économique régionale, les auteurs du présent document tirent les trois grandes conclusions suivantes :

- les blocs régionaux, lorsque mesurés par les structures des échanges et des investissements réels, ne sont pas aussi facilement définissables qu'on le croit parfois par des concepts plus visibles basés sur des arrangements juridiques ou politiques;